
NEGENTIENDE VERGADERING, 
gehouden in het Departement van Binnenlandsche Zaken, 

op Woensdag 15 September 1915, te 11 uur. 

Voorzittei* de Heer BOS. 

Afwezig- de Heeren VAK VEEN en TROELSTRA. 

De beraadslaging wordt hervat over bet voorstel der IVde 
Subcommissie inzake de opleiding' van onderwijzers en wel 
bij art. 7§qua$exr. 

De Heer D E BEAUFORT acht zijn voorstel van gisteren bij 
nadere overweging! niet praetisch. Hij heeft nagegaan dat 
Let openbaar onderwijs jaarlijks 1000, liet bijzonder onder

wijs 1100 onderwijzers noedig beeft. Een vergelijkend examen 
voor meer dan 2000 personen is ondoenlijk, de rangschikking 
naar cijfers eveneens. Beter is bet dus een anderen maatstaf 
te 'nemen; dien van een gelijk toelatingsexamen voor alle, 
openbare en bijzondere, kweekscholen. Zijn er dan voor de 
openbare instelling-en méér oandidaten naar plaatsen, dan 
moet men ze naar anciënniteit toelaten. De jongsten komen 
dan bet volg-end jaar voor plaatsing in aanmerking'. 

De Heer D E SAVORNIN LOIIMAJS* heeft eene andere solutie, 
De splitsing bij de toelating' tot de kweekscholen worde ge
regeld bij algemeenen maatregel van bestuur. Een verge
lijkend examen overliet g-eheele land is onmogelijk. Sommige 
leden willen in het geheel geen vergelijkingsexamen. Hij 
meent, dat men de zaak provinciesgewijze moet regelen. Elke 
provincie zul kweekscholen hebben. Men kan dan plaatsing-
vragen op een der kweekscholen in eene provincie. Indien 
daarvoor meer aanvragen zijn dan plaatsen, komen het eerst 
in aanmerking1 de leerlingen sub a. Deze worden percents-
gewijze over die inrichtingen verdeeld en zijn zij 'meer in 
aantal dan het aantal beschikbare plaatsen, dan worden niet 
toegelaten diegenen die bij hun eindexamen de laagste cijfers 
hebben behaald. De jongelieden sub b worden alleen tot eene 

Nader voorstel 
van Subcommis
sie IV betreffen
de een gewijzig-
den tekst der ar
tikelen inzake de 
opleiding van 

onderwijzers. 
Art. 76 qu arter. 
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kweekschool toegelaten als er meer plaatsen zijn dan sollici
tanten sub a. Zijn er te veel, dan volgt, provinciesgewijze, 
onder hen een vergelijkend examen. Wie ten gevolge van 
plaatsgebrek niet is toegelaten, komt, desverlangld, in aan
merking voor plaatsing' in een andere provincie, als daar 
plaats beschikbaar is, nadat zij, die zich voor die provincie 
opgaven, zijn geplaatst. 

Zoo stelt hij zich ongeveer den algemeenen maatregel voor, 
doch daarover behoeft hier niet gesproken te worden. Men 
kan alleen in de wet zetten, dat er een algemeene maatregel 
van bestuur zal zijn. 

De VOORZITTER heeft eveneens een voorstel geconcipieerd, 
dat aldus luidt: 

Artikel 76qua\t<&r. 

1. Voor de toelating tot eene Rijkskweekschool wordt 
eene kennis en ontwikkeling vereischt als verkregen worden 
door het met gunstig1 gevolg doorloopen van eene school voor 
meer uitgebreid lager onderwijs of van eene hoogere burgei-
school met driejarigen cursus, dan wel van de eerste drie 
klassen van eene hoogere burgerschool met vijfjarigen cursus, 
van eene middelbare school voor meisjes of van een gym
nasium. 

2. De toelatdngi geschiedt tengevolge van het met gunstig 
gevolg* aflegvgen van een toelatingsexamen. Wegens het met 
gunstig gevolgd doorloopen van een der in het eerste lid be
doelde of daarmede bij algemeenen maatregel van bestuur 
gelijk te stellen leergangen wordt vrijstelling" van het examen 
verleend'. 

3. Het toelatingsexamen in het vorig lid bedoeld, wordt 
onder toezicht van den schoolopziener afgenomen door den 
directeur en een of meer der leeraren van de kweekschool, 
op welke plaatsing" wordt verlangd. 

4. Indien op eene kweekschool door een g-rooter aantal 
jongelieden plaatsing' wordt verlangd dan waarvoor onder
wij sglelegenheid bestaat vindt eene schifting plaats op gvrond 
van de bekwaamheid door den directeur en een of meer der 
leeraren van de kweekschool onder toezicht van den school
opziener. 

Degenen die overeenkomstig het in ' t tweede lid bepaalde 
een voldoend examen hebben afgelegd of daarvan zijn vrij
gesteld kunnen onverminderd den uitslag dezer schifting 
steeds plaatsing' erlangen op eene Rijkskweekschool, waar 
voldoende onderwijsgelegenheid bestaai. 
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De voorsteller licht dit voorstel nog- kortelij k toe, daarbij 
opmerkend, dat de schifting* naar bet voorstel van den Heer 
D E BEAEFORT tegen beeft, dat men de meest intelligenten 
achterstelt, voor één jaar wel is waar, doeb in dat jaar 
kunnen zij bun bestemming" verliezen. 

De VOORZITTER geeft in overweging niet in de redacties 
der voorstellen te treden, maar te beslissen over bet systeem. 

De Heer ROODHUYZEN wil zeg'gen, dat bet systeem van den 
VOORZITTER lijnrecht ingaat tegen wat men zich heeft voor
gesteld: een recht op plaatsing" volgens verkregen diploma. 
In het stelsel des VOORZITTERS komen degenen die het examen 
afleg'g-en in de eerste plaats. 

De VOORZITTER merkt op, dat in zijn stelsel de vrijstelling-
blijft. Die bet radicaal hebben melden zich aan voor een 
bepaalde kweekschool. Alleen als er zich meer aanmelden 
dan er plaatsen zijn, heeft een vergelijkend examen plaats. 
Maar de jongelieden behouden het recht op plaatsing" op een 
andere school. 

De Heer D E SAVORNTN LOHMAX zou nog niet willen besli-
sen. De zaak is van groot practisch belang. Voldoende is het 
om in de wet te zetten, dat zij zal worden geregeld bij 
bestiun-maatnvgel. Men kan dan in de Toelichting een der 
systemen uitwerken. 

Den Heer NOLENS wil het voorkomen, dat de regeling van 
den Heer D E BEAUFORT, een regeling voor het geheel e land, 
waarin de oudsten vóórgaan, niet de juiste is. Die van deu 
Heer D E SAVORNTN LOIIMAN is het kapstok-stelsel. Men kan 
dit alles niet overlaten aan een botuursmaatregel. Te minder, 
omdat tegen de regeling* bezwaren zullen rijzen. De bestuurs-
maat regel zal elk jaar tot moeilijkheden aanleiding- geven. 
Het ideaal, dat alle jongelui die het wenschen plaats zullen 
vinden op een kweekschool en daarna ook als onderwijzer, is 
nooit te bereiken. Dat zal afhangen van den drang* naar de 
opleiding die zich openbaar! en die grooter zal zijn naar mate 
de voorwaarden gemakkelijker zullen wezen. Waarschijnlijk 
is dus een te veel. En dan schijnt voor het stelsel-Bos het 
meest te zeggen. Dit stelsel zal nader te bezien zijn. 

De Heer TYDKMAX wil enkele grondslagen aangeven die 
zijns inziens vastgesteld moeten worden. Een bestuursmaat-

Instituut voor Nederlandse Geschiedenis, Grondwetscommissies 1883-1983
1913 Commissie-Bos, notulen, plenair, 1915-09-15

Notulen der Staatscommissie voor het onderwijs ('s-Gravenhage 1920)



76 

regel is niet wenschelijk; de toelating tot de kweekscholen 
moet in de wet zelve geregeld worden, althans wat de grond
slagen betreft. Een deel van de regeling kan aan een maat
regel van bestuur worden overgelaten. Daarvoor gevoelt hij 
liet meeste. Maar de grondslagen, enkele hoofdbeginselen, 
moeten in de wet worden opgenomen. Wat het stelsel-Bos 
betreft, subs 1°. behoort niet in de wet, maar in de Toelich
ting. Dat is de bepaling van het peil der gevorderde kennis. 
Sub 2°. en 3°. zijn hoofdzaken. l ie t voldoende toelatings
examen wordt daarin gelijkgesteld met het verkregen radi
caal. Dit behoort in de wet. Wa t sub 4°. betreft, een oplos
sing van het te groote getal, dit kan worden overgelaten aan 
een bestuursmaatregel. Er zijn niettemin beginselen bij 
betrokken. Het vergelijkend examen, tot schifting, is een 
verzwaring, die een wanverhouding schept tegenover de toe
lating tot de bijzondere kweekscholen. Dit moet uitgesloten 
blijven. De slotalinea ligt voor de hand en kan in een 
hesluursmaatregvel voorkomen. 

De Heer VAX DER MOI.KX meent, dat van de drie voorstel
len dat van den Heer Bos den meesten waarborg geeft voor 
een' eenvoudige en pra< -tische regeling1. De opmerking van 
den Heer TYDEMAN, over het eerste lid van dat voorstel is 
juist. Niet juist is, dat in 2°. en 3°. de hoofdzaak zit. Dit 
zei de zaai juist op den kop. De Subcommissie had de be
doeling" de toelating tot de kweekschool voornamelijk te 
binden aan het verkregen radicaal. Voor den Heer TVDKMAX 
is het toelatingsexamen hoofdzaak, maar dat komt ten na-
deele der opleiding. Voorop moet staan het diploma eener 
driejarige H.B.S. of wat daarmede gelijkg-esteld is, al 
behoeft men de vrije studie niet geheel af te snijden. Men 
overdrijve echter de plaatsingsquaestie niet. Men zal sta
tistisch kunnen uitmaken hoeveel leerlingen er dooreenge-
riomen per jaar komen en op die basis kweekscholen inrichten. 

Wat sub a in het voorstel der Subcommissie staat, moet 
behouden blijven. De slotalinea kan vervallen. 

De Heer D E BEAUFORT meent, dat de plaatsingsquaestie 
zich in^de practijk wel zal oplossen. Er zullen meer kweek
scholen ven ijzen, indien de behoeften zulks vereischen, en 
het verschil tusschen het aantal jongelieden, dat het toela
tingsexamen doet, en het aantal plaatsen zal langzamerhand 
gering- worden. Enkele punten der regeling* behooren in de 
wet, meer bepaaldelijk de regels voor hetgeen geschieden 
moet als er een overschot is. Doet men dit bij bestuursmaat-
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regel, dan zal dat aaoleiding worden voor herhaalde wijzi
gingen en instabiliteit. Ook behooren in de wet vermeld de 
instellingen, gel ijl: te stellen met die welke een diploma 
mog'en uitreiken. In dit opzicht mag men niet afhang*en van 
de willekeur eens Ministers-, maar moet men den waarborg* 
hebben van de wet. De distributie der leerlingen met het 
radicaal over de verschillende kweekscholen is te reg*elen bij 
bestuursmaatregel en in de practijk. De provinciale indee
ling van het voorstel van den Heer D E SAVORNIN LOHMA^ is 
vicieus. De schifting naar den leeftijd is het billijkst, die 
door directeur en leeraren kan tot bevoorrechting leiden. 

De VOORZITTER geeft in overweging zich te bepalen tot deze 
vragen: 1°. zal men de zaak regelen bij bestuursmaatregel? 
2°. zal men het artikel laten als voorgesteld, met aanvulling 
van eenige bepaling omtrent de schifting volgens leeftijd? 
3°. zal men de regeling' van het overschot overlaten aan een 
maatregel van bestuur? 4°. zal men de schifting" doen plaats 
hebben naar bekwaamheid? 

De Heer D E SAVOBNIK LOIIMAX kan zich daarmede niet 
vereenigen. Wij zijn bezig allerlei quaesties dooreen te halen, 
die geen quaesties zijn. Hij is uitgegaan van het denkbeeld 
dat gisteren het artikel reeds was aangenomen, waarbij de 
toelating tot de kweekscholen in het algemeen is geregeld, en 
dat nu nog alleen de quaestie is, hoe te handelen als er meer 
personen dan plaatsen beschikbaar zijn, zoodat er eene schif
ting moet plaats hebben. Dit laatste zou moeten geregeld 
worden bij algemeenen maatregel van bestuur. 

Het verschil in opvatting loopt dus alleen over n°. 4 van 
het voorstel van den VOORZITTER. Datzelfde punt is door 
spreker méér uitgewerkt, de schifting' ruimer aangegeven. 
Schifting naar leeftijd heeft ten g*evolg*e, dat de menschen 
die het meest zijn blijven zitten, vaak de domsten, den voor
rang hebben. Hij zoekt de oplossing hierin, dat hij vrijheid 
van aanmelding" wil voor alle kweekscholen in één provincie, 
maar dat de Regeering den sollicitant aanwijze op welke 
school er plaats voor hem is. Daardoor zullen er minder 
moeilijkheden komen er zal er in vele gevallen geen examen 
noodig zijn. Laat men den sollicitanten de keuze tusschen de 
scholen over het geheele land, dan zullen er telkens verge
lijkende examens noodig worden, want er zal altijd toeloop 
zijn naar één e bepaalde school, die vermaard is. Dan moet 
er schifting zijn. Daarom is het beter verdeeling der solli
citanten over de provincies te bevorderen, en dan in de pro-
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vincie de verdeeling" over de kweekscholen over te laten aan 
de Reg'eering, naar de regelen door spreker aangegeven. 

De Heer KETELAAR merkt op, dat wat de Heer D E SAVOR-
NIN LOHMAN nu wil, reeds staat in art. ISter, en dus het oor
spronkelijke voorstel der Subcommissie bijna onveranderd 
kon gehandhaafd blijven. 

De VOORZITTER constateert, dat er dus geen bezwaar is 
tegen het artikel, behoudens aanvulling' daarvan. Hij neemt 
de eerste drie leden van zijn voorstel terug, zoodat alleen 
nog het 4de overblijft. 

De eerste twee alinea's van het artikel worden goedgekeurd. 

De Heer NOLENS stelt als amendement voor, dat bij alge-
meenen maatregel van bestuur zullen worden aan g-e wezen de 
leergangen die gelijk worden gesteld met de sub a bedoelde. 

De Heer ROODHUYZEN vreest, dat men dan elk jaar in de 
Kamer pogingen zal zien aangewend om er allerlei inrich
tingen bij te krijgen. Seminaiïën staan toch gelijk met 
gymnasia of H. B. S. 

De Heer NOLENS: niet alle. De klein-seminaria niet. 
Alleen die het jus promovendi hebben kan men gymnasia 
noemen. Hij vreest, dat een gemis zal gevoeld worden en 
wil dus liever in de wet zien wat hij voorstelt. 

De VOORZITTER brengt het amendement van den Heer 
NOLENS in stemming. 

Het wordt aangenomen met 6 tegen 3 stemmen. 

Vóór hebben gestemd de Heeren: D E SAVORNIN LOHMAN, 
VAN DER MOLEN, NOLENS, ROODHUYZEN, VAN DER VOORT 
VAN ZIJP en de VOORZITTER. 

Tegen hebben gestemd de Heeren: D E BEAUFORT, TYDE-
MAN en KETELAAR. 

Afwezig bij de stemming de Heeren: T E R LAAN, D E 
MEESTER en VAN WIJNBERGEN. 

De VOORZITTER brengt vervolgens in stemming' de vraag, 
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of de schifting*, in n°. 4 van zijn voorstel aangegeven, zal 
worden geregeld bij a lgemeenen maat rege l van bes tuur . 

Deze v r a a g word t bc vestigend beantwoord met 6 tegen 3 
s temmen. 

Vóór hebben ges temd de Heeren : V A N DEK, VOORT VAN Z I J P , 
VAN DER M O L E N , D E SAVORNIN L O H M A N , TYDEMAN, R O O D -

HITYZEX en K E T E L A A R . 

Tegen hebben gestemd de Heeren : D E B E A U F O R T , INOLENS 
en de VOORZITTER. 

Afwezig bij de stemming* de Heeren : T E R LAAN, D E M E E S 
T E R en VAN W I J N B E R G E N . 

Aan he t Bureau wordt overgelaten de genomen beslissing 
te redigeeren bij a r t . 7Ster of bij a r t . ISquater. 

Ar t . TT wordt goedgekeurd. Artikel 77. 

Aan de orde is a r t . 77bis. Artikel 77&& 

De VOORZITTER stel t de vraag , of onder 3°. n ie t moet worden 
ingevoegd, als in a r t . 79bis, d a t bij verschil van gevoelen 
tusschen de leeraren en den schoolopziener laatstg-enoemde 
beslist . 

De Hee r D E BEAUFORT heeft tegen de a a n v u l l i n g geen 
bezwaar, hoewel de toestand eenigszins anders, is, d a a r bij het 
bijzonder onderwijs he t schooltoezicht scherper is. 

D e Hee r D E SAVORXIN LOHMAN ach t de a a n v u l l i n g ge-
wenscht om tegen par t i jd ighe id bij de leeraren te waken. 

D e a a n v u l l i n g van h e t a r t ike l met g*elijke bewoordingen 
als in a r t . 79bis wordt goedgekeurd. 

De Hee r D E SAVORNIN L O H M A N ZOU, zoolang" de salar isrege
ling* n ie t behandeld is, nog n i e t wil len beslissen over de 
toelage van f 500 aan de adspirant-onderwijzers . D a t is een 
zaak die jaar l i jks meer dan één mil l ioen zal kosten. 

De Heer TYDEMAN ziet t hans in de tweede paragraaf over 
h e t summier onderzoek een ware ve rhande l ing opgenomen, 
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iets wat niet in overeenstemming is met de gebruikelijke 
wijze van wetgeving". Men kan dat, evenals bij art. 78ter is 
geschied, aan een bes i uu rs maatregel overlaten. Ook de 
qnaestie van de f 500 is niet zonder beteekenis. Het is nog 
al kras dat vrij hooge bedrag in de wet vast te legg'en. Vooral 
als men dit beschouwt in verband met een recht op plaatsing 
als onderwijzer. De moeilijkheid wordt vergroot als de men-
schen eerst een paar jaar die toelage hebben gehad en dan 
geen werkkring vinden. 

De VOORZITTER geeft in overweging dit punt aan te houden 
tot bij de salaiïsregeling. 

De Heer ROODHUYZEN zet uiteen, dat liet de bedoeling der 
Subcommissie met deze toelage is geweest om te breken met 
het komen van 18-jarige jongens als onderwijzers in de 
school. Men zou kunnen beslissen over het denkbeeld eener 
toelage, zonder meer. 

De VOORZITTER merkt op, dat de geopperde bedenkingen 
juist het bedrag* g*elden. Over de zaak is men het eens. Men 
wil echter het bedrag bezien in verband met de financiën. 

De vaststelling" van het bedrag wordt aangehouden en het 
artikel goedgekeurd. 

Artikel 77 ter. Alsnu is aan de orde art. 77ter. 

De Heer TYDEMAN betoogvt, dat de leerlingen die uit de 
naaste omgeving eener kweekschool daar heen reizen per tram 
of per rijwiel slechts geringe, of geen, reiskosten zullen 
hebben, maar wel eenige verblijfkosten; waar anderen wel 
huisvesting" vergoed krijgen, acht hij het billijk dat in het 
artikel gelezen worde: reis- en verblijfkosten. 

De Heer VAN DER MOLEN merkt op, dat dergelijke jonge
lieden die 's middags over blijven, hier of daar hun mede
gebrachte boterham eten; als men in de Toelichting geen 
gewag maakt van deze zaak, dan kraait er geen haan naar, 
maar anders zal iedereen om verblijfkosten komen en dat zal 
gveld kosten. 

De VOORZITTER merkt op, dat de bepaling facultatief is, er 
wordt van kan gesproken. 
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De Heer TYDEMAN ZOU d i t in de wet willen zetten, facul
tatief, om he t Depa r t emen t moeil i jkbeden te besparen, maa r 
da t moet tegen misbruiken waken. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN is er tegen. Menseben die 
studeereii willen, moeten komen ui t k r ingen waar in men zelf 
een bo te rham kan betalen. Zulk een toelage zou wel f 100 
per j a a r en per leerling* kunnen worden. 

D e Hee r NOLENS vreest eveneens opdr i jv ing der kosten. 

De VOORZITTER erkent , dat de zaak grooten omvang- kan 
krijgen, m a a r in de pract i jk wordt aan die dingen in den 
regel n ie t veel u i tb re id ing gegeven. 

De Heer TYDEMAN maak t van zijn denkbeeld gveen voorstel. 

He t art ikel wordt goedgekeurd. 

Aan de orde is a r t . 78. Artikel 73 

De Hee r D E SAVORNIN LOHMAN v r a a g t of de quaest ie van 
he t evenredig schoolgeld voldoende ui tvoerbaar is, als men de 
regel ing baseer t op de aans lagen in de Ei jksinkomstenbelas-
t ing\ Yelen zijn daar in in het geheel n ie t aangeslagen. 

De VOORZITTER ZOU deze regeling" willen overlaten aan een 
bestuursmaatregvel. Ook plaatsel i jke belas t ingen naa r het 
inkomen kunnen als maats taf gelden. H e t beste ware om bij 
de e indredact ie te spreken van , ,evenredige schoolgeldhef-
f ing". 

De Heer R O O D H I Y Z E N merkt ten aanzien van sub 2°. op, dat 
men diensvolgens zelfs kan gaan tot he t l a ten betalen van den 
kostenden prijs van het onderwijs. D i t is bij geen enkelen tak 
van het onderwijs het geval . Zoo zou men de school geheel 
kunnen la ten betalen door de ouders en d i t ware een geheel 
n ieuw stelsel, d a t vooral in kleine gemeenten groote ruzie kan 
verwekken, wanneer men den een of anderen notabele f 800 
of f 900 zou wil len la ten betalen. 

De VOORZITTER doet opmerken, da t he t de Minis te r is die 
een algemeen geldende regeling* maakt , gel i jkstaande voor 
openbaar en bijzonder onderwijs. 

6* 

» 
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De Heer ROODHUYZEX wil dat juist niet. Het onderwijs, ook 
op de kweekschool, is een Tlijksbelang en moet dus niet geheel 
betaald worden door de ouders. Dit ware in strijd met ons 
gansene stelsel van onderwijs. 

De Heer D E MEESTER merkt op, dat de wet op het Lager 
Onderwijs dan ook gewaagt van een ,,tegemoetkoming in de 
kosten" van het onderwijs. 

De Heer KETELAAR brengt in het midden, dat sommige ge
meenten reeds de volle kosten voor de lagere school laten 
betalen, voor zoover die voor rekening der g'emeente komen. 

De Heer TER LAAX berekent de kosten per leerling* op een 
kweekschool op f' 200. Als men niet het stelsel van kosteloos 
onderwijs aanvaarden wil, dan is er geen bedenking tegen het 
voorgestelde. Men kan dan een maximum in de wet zetten, 
bij voorbeeld van f 100. 

De Heer D E SAVORXIN LOHMAN zegt, dat het Lager Onder
wijs maar voor een klein deel ten laste der gemeente komt, 
doch het kweekschoolonderwijs komt geheel ten laste van 
het Rijk. Men kan dus hier niet de regeling gebruiken die 
voor de lagere school geldt. 

De Heer ROODHUYZEX meent, dat het niet aangaat dat in 
dezelfde gemeente de kweekschool duurder zou zijn dan het 
gymnasium, waarvoor het maximum f 100 bedraagt. 

De VOORZITTER geeft in overweging te bepalen, dat het 
schoolgeld niet meer mag bedragen dan f 100. 

De Commissie vereenigt zich hiermede. Het artikel wordt 
vastgesteld. 

Artikoi 78bis. Aan de orde is art. ISbis. 

De Heer TYDEMAX merkt op, dat in de exameneischen niet 
is opgenomen het handteekenen. 

De Heer KETELAAR zegt, dat gevorderd worden eerste oefe
ningen in het handteekenen (art. 2, letter i), en dit is vol
doende. 

De Heer TYDEMAX meent, dat de 6de alinea moet worden 
aangevuld met ,,en hetgeen verder het examen betreft". 
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Aan de orde is art. 79bis. Artikel 79&fe. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN acht een verduidelijking 
noodig' in dier voege, dat achter de eerste alinea worde ge
lezen: ,,indien de school voldoet aan de in het derde lid van 
dit artikel omschreven eisenen". 

De VOORZITTER merkt op, dat dezelfde bepaling bij de 
gymnasia nimmer aanleiding gaf tot moeilijkheden. Alles is 
facultatief. De geheele positie van de gymnasia en de H.B.S. 
hangt, in financieel en zin, hiermede samen. Als de school 
aan de eischen voldoet, — en daarover beslist de Kroon — 
dan volgt de aanwijzing. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN meent, dat het toch geen 
kwaad kan om het in de wet te zetten. Of de school aan de 
eischen voldoet, moet uit de ingeleverde stukken blijken. 

De Heer NOLENS vat het woord ,,kunnen" in het artikel 
aldus op, dat in de practijk de aanwijzing een verplichting 
is, als de school aan de voorwaarden voldoet. Dat is ook 
de huidige opvatting'. Die kan evenwel veranderen en daar
om is aanvulling van het artikel wellicht beter. Men kan 
dan op het facultatieve geen beroep meer doen. 

V 

De VOORZITTER heeft het bezwaar dat, wanneer men deze 
toevoeging' aan het artkeil in deze wret zet, men haar in alle 
andere wetten van gelijken aard moet opnemen. Kunnen wij 
niet in de toelichting volstaan met de mededeeling dat de 
gebruikelijke redactie is gevolgd. 

De Heer VAN DER MOLEN ZOU art. 796w bij de eindredactie 
noc willen zien aangevuld, of een nieuw artikel wenschen, 
in overeenstemming met art. 77ter. 

Art. 79bis wordt goedgekeurd, evenals de artikelen 80, Artt. 80, si, 82. 
81 en 82, het laatste, op voorstel van den Heer D E SAVORNIN 
LOHMAN aangevuld met: 

e. voldaan zij aan het bepaalde in de artikelen 79ter, 
80 en 81. 

De artikelen 83 tot en met 88 worden zonder beraadslaging Artt. 83-88. 
goedgekeurd. 

Aan de orde is art. I I I . Art. m. 
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De Heer TYDEMAX is niet bevredigd door de samenstelling 
der overgangsbepaling-en. Een verbetering is liet niet-subsi-
dieeren der bijzondere normaallessen, opgericht na de in
werkingtreding- der wet. Daarentegen is de overg-angsterniij n 
van 10 jaren van zóó langen duur, dat men zich .goed moet 
doordringen van de juiste opmerkingen van de Toelichting 
betreffende den vit-ieusen, den chaotischen toestand der op
leiding van het oog-enblik. Dien toestand bestendigt men 10 
jaren voor het bijzonder onderwijs en daarover moet men 
niet te licht denken. De gegadigden zullen zich tot het bij
zonder onderwijs wenden, omdat daar de toestand gemakke
lijker zal zijn. In dien overgangstijd zal de toestand van het 
openbaar onderwijs een g-ansch andere zijn dan die van het 
bijzonder, waarvoor het toekomstbeeld zich eerst over 10 
jaren zal beginnen af te teekenen. De opleiding bij hoofden 
van scholen zal nog* wel 10 jaren voortduren; er zullen nog 
vele normaallessen blijven. Voor den chaotischen toestand 
der opleiding bij het bijzonder onderwijs zal nog 10 jaren 
gesubsidieerd worden. Het Koninklijk Besluit van 1890 stelt 
voor de bijzondere normaallessen geen „regelen en voor
waarden". 

Stelt men den toestand van de opleiding bij het openbaar 
en dien van het bijzonder onderwijs in die 10 jaren tegen
over elkander, dan ziet men dus bij het laatste de gelegen
heid om de akte te verwerven vergemakkelijkt. De duur der 
cursussen is daarbij ook onbepaald. Nu is dat geen ideaal
toestand voor het bijzonder onderwijs, maar daar vragen de 
ouders niet naar, als zij voor hun kinderen goedkoop en ge
makkelijk aan de akte willen komen. Wil men dus de voor
ziening in het volksonderwijs beter maken en het peil der 
onderwijzers verhoogen, dan kan men niet voor een der tak
ken van onderwijs den vicieusen toestand nog 10 jaren laten 
bestaan. De overgangstoestand is in strijd met de geheele 
strekking der voorstellen van de Subcommissie. Men zal 
vragen: wat dan? Enkele denkbeelden verdienen overweging. 
Een korter tijdperk van overgang, versnelling der conversie 
tot een beteren toestand. En daarnaast het stellen van de 
voorwaarde, dat de normaallessen, die behouden blijven, 
moeten voldoen aan de eischen der Rijksnormaallessen. 

Den Heer VAN DER MOLEN is het door dit laatste eerst 
helder wat de Heer TYDEMAN bedoelt. Als er geen overgangs
termijn was, zouden diens bezwaren gericht zijn tegen de 
bestendiging* van de bestaande opleiding- bij het bijzonder 
onderwijs. Hoe zouden de eischen voor bijzondere normaal-
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lessen gesteld moeten worden? De Heer TYDEMAN stelt die 
niet. De toetssteen van de opleiding is het examen en dat 
is voor allen gelijk. Spreker heeft geen bezwaar tegen die 
10 jaren. Bijzondere normaallessen zullen niet meer opge
richt worden; de ontwikkelingsgang der opleiding bij het 
bijzonder onderwijs gaat in de lichting der kweekscholen, 
in welk opzicht het reeds een voorsprong heeft. De normaal
klassen zullen in het 7de jaar na het in werking treden der 
wet geen leerlingen meer aannnemen, want zij krijgen er 
geen subsidie meer voor en bovendien verandert het examen. 
Tegen een wijziging als de Heer TYDEMAX wil, zou spreker 
alleen dan geen bezwaar hebben, wanneer daardoor niet 
wordt teruggekomen op verkregen rechten. De vrees van den 
Heer TYDEMAX geldt niet de toekomstige, maar de bestaande 
regeling. 

De Heer KETELAAR vond ook 10 jaren wel wat lang, maar 
wij zitten voor de quaestie van het g*eld voor 40 kweek
scholen. Wat de opmerkingen van den Heer TYDEMAN aan
gaat, nieuwe normaallessen kunnen niet opgericht worden. 
Wel is vermeerdering te vreezen van de opleiding' door onder
wij zers. Dit foefje kan blijven bestaan. Die opleiding is zóó 
slecht, dat hij die dadelijk zou willen doen staken bij de 
inwerkingtreding der wet, behoudens het afwerken der -loo-
pende cursussen. Wij moeten zoo gauw mogelijk uit den 
tegenwoordigen toestand komen. 

De Heer RooDiirYZEX is het daarmede eens. Voor het open
baar onderwijs wordt de toestand moeilijker; bij het bijzon
der onderwijs wordt de bestaande toestand nog 10 jaren ge-
handÏLaafd. De pacificatie vordert, dat men in die 10 jaren 

alles naar zich toehaalt. Hij vereenigt zich met het 
stopzetten van de opleiding door hoofden en beperking van 
den overgangstermijn. Anders mislukt ons pacificatie-pogen. 

De Heer XOLENS vraagt, van hoeveel beteekenis die hoof-
dennpleiding is? Wat het bezwaar van den Heer TYDEMAX 
betreft ziet hij geen reden om thans verandering te brengen 
in de verhouding die tusschen de beide takken van onderwijs 
ten aanzien van de opleiding bestaat. 

De Heer TER LAAN merkt op, dat indien de overgangs
bepalingen worden aangenomen, de opleiding bij het open
baar onderwijs langer zal duren dan thans; de eisenen worden 
zwaai der en menig leerling zal dus de kweekschool gesloten 
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vinden. In die 10 jaren wordt het dus doorloopend ongun
stiger voor het openbaar onderwijs. Toch is in korten tijd 
de uitvoering' te kostbaar. Inmiddels kan de zoogenaamde 
éénpersoonsopleiding 10 jaar bestendigd blijven. Die moet 
dadelijk verdwijnen. Spreker wil verder met den Heer 
TYDEMAN in die 10 jaren voor de bijzondere normaallessen 
gelijke eisehen stellen als voor de openbare. Voor die 10 jaren 
is dat nog wel de moeit© waard. Het is een verbetering, 
voerende tot de beoogde gelijkheid. 

De Heer D E MEESTEE, acht een korter termijn onmogelijk. 
Men kan niet in 5 jaren al die kweekscholen krijgen. De 
éénmans-opleiding zou dadelijk kunnen eindig-en. Volg'ens het 
laatste Schoolverslag waren er op die wijze 65 jongelieden in 
opleiding'. Men zou een termijn kunnen stellen: 1 Januari 
1917 of 1918. Ook moet men de bijzondere normaallessen niet 
meer doen toenemen tusschen het tijdstip van indiening en 
van inwerking'treding der wet. 

De Heer D E SAYORNIN LOIIMAN: Men weet niet wanneer de 
wet er zal zij n. 

De Heer VAN DER, MOLEN wijst er op, dat men feitelijk 
twee dinghen teg-elijk wil: het scheppen van een overgangs
toestand, en het breng-en van verandering' in den bestaanden 
toestand, door opheffing van de éénmans-opleiding. Daar is 
spreker in principe niet tegen, maar hij heeft bezwaar tegen 
deze methode van wetgeving. 

De VOORZITTER oordeelt, dat het te ver gaat om te zeggen 
dat men het bestaande niet mag veranderen. 

Men is het eens over het opheffen der éénmans-opleiding. 
Dit zal dus nader worden geredigeerd. 

Een tweede quaestie is of men de subsidieering der bij
zondere normaallessen moet binden aan een termijn of die 
doen ophouden bij het inwerkingtreden der wet. Hij vieest 
de oprichting* der bijzondere normaallessen niet. 

De Heer D E SAVORNIN LOIIMAN, kan die. vrees ook niet 
deelen. Als er evenwel geen voldoende kweekscholen zijn. 
blijven normaallessen noodig. Is het practisch aan dezen nu 
nog nieuwe eischen te stellen ? Is het niet beter over tijdelijke 
moeilijkheden heen te stappen? Het streven gaat toch in de 
richting van kweekscholen. Als men daarvoor geld kan 
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krijgen uit de openbare kas, zullen er eerder te veel dan te 
weinig komen. 

De VOORZITTER antwoordt nog op een vraag van den Heer 
VAN DEB MOLEN, dat, waar de opleiding aan de kweekscholen 
moeilijk wordt, de prikkel blijft nu nog' 6 jaren profijt te 
trekken van den gemakkelijker leergang der normaallessen. 

De Heer D E MEESTEE, g'eeft in overweging alinea 3 van 
art. IV aldus aan te vullen: 

Bijzondere normaallessen, opgericht na de indiening Aan 
dat wetsontwerp, komen alleen in aanmerking voor Rijks
bijdragen voor de leerling-en die dan in opleiding zijn. 

De VOORZITTER ZOU een prikkel willen vinden voor de 
omvorming van nonnaallessen in kweekscholen door een be
paling in den geest als tevoren door hem aangeduid. 

De Heer VAN DER MOLEN merkt op, dat elk jaar de subsidie
voorwaarden worden vastgesteld en dat die gelden voor vier 
jaar opleiding. Na zes jaren houdt dat dus vanzelf op. 

De Heer TYDEMAX verheugi: zich over de bestrijding zijner 
bezwaren. Wij hebben hier een project om het bestaande te 
veranderen en nu gaat het niet aan om te zegg'en: gij rnoogt 
aan mijne omstandigheden niet tornen. Hij wil de conversie 
van openbaar in bijzonder onderwijs niet verg-emakkelijken. 
Als wij verkregen rechten veranderen dan is dat omdat wij 
den geheelen rechtstoestand veranderen. 

Men heeft van vrees gesproken. Maar de prikkel ligt voer 
de hand om tien jaren lang den stroom der gegadigden te 
leiden in de richting" van het bijzonder onderwijs en die 
prikkel mag' deze herziening* niet geven. De vrees voor uit
breiding der bijzondere normaallessen wordt niet opgeheven 
door de bepaling, dat na invoering' der wet geen nieuwe 
normaallessen zullen gesubsidieerd worden. Bij het openbaar 
onderwijs worden de moeilijkheden reeds thans verzwaard 
door de omvorming van normaalklassen in normaalscholen. 
En daartegenover zal men nu,.schier ongebreideld, bijzondere 
normaalles>'eii zien oprichten. Hij handhaaft dus zijn be
zwaren tegen lui voorstel der Subcommissie, al kan hij geen 
stel andere bepalingen daartegenover stellen. 

De Heer TER LAAK vereenigt zich met den wensch van den 
Heer TYDEMAN naar gelijkstelling der eisenen. 
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De Heer NoUBNS meent, dat er iets kan gedaan worden om 
de oprichting van nieuwe normaallessen tegen te gaan. Wat 
de bestaande scholen betreft, kweekscholen en normaallessen, 
is hij van oordeel, dat de bijzondere inrichtingen zich ook 
zoo snel als het kan zullen omvormen in de nieuwe kweek
scholen.. 

De VOORZITTER concludeert: 

dat gelijkstelling" van de eischen voor bijzondere en open
bare noiTnaallessen in de 10 jaren van den overgangstijd niet 
veel zal geven; 

dat men het oprichten van noraiaallessen vóór de over
gangsperiode zal kunnen tegengaan door het subsidie te 
beperken tot het aantal der in de laatste jaren afgeleverde 
onder-wijzers. 

Wat het laatste betreft, zal de formuleering niet gemak
kelijk zijn. De bedoeling is intusschen, dat in den termijn 
tusschen de indiening van het ontwerp en het in werking 
treden der wet alléén bijdragen zullen worden g'eg'even voor 
degenen die alsdan in opleiding zijn. 

Dat wordt g-oedg-ekeurd; de bepaling' zal nader worden 
geredigeerd. 

Blijft dan de gelijkstelling der eischen. 

De Heer D E SAVORXIN LOHMAÏST vindt dat moeite voor 
niemendal. Men moet datg'ene wat niet goed is, niet regu-
leeren en alg'emeen aansturen op kweekscholen. 

De Heer ROODHTJYZEN ZOU begrijpen, dat men bezwaren 
oppert tegen de vervorming van bepaalde scholen. Maar een 
bijzondere normaalles is eenvoudig' een samenstel van onder
wijzers die opleiden voor het examen. 

De VOORZITTER waarschuwt toch teg'en deze methode. Men 
moet misbruiken tegengaan, maar er zijn minstens tien of 
vijftien factoren van veel meer beteekenis dan verandering 
der bestaande normaallessen. 

« 
De Heer NOLENS wijst er op, dat reeds thans het streven is 

waar te nemen om bijzondere normaalscholen om te zetten in 
kweekscholen. Op een vraag van den Heer D E MEESTER 
antwoordt hij, dat de nieuwe bijzondere kweekscholen zullen 
moeten voldoen aan gelijke eischen als de Rijkskweekscholen. 
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De Heer TER LAAN merkt den Heer NOLENS op, dat deze 
zicb vergist, indien bij meent, dat de bestaande parasitaire 
inrichtingen vanzelf zullen vervallen. Het geldt leerlingen 
die niet geslaagd zijn, opgeleid door leeraren die geen plaats 
konden vinden. 

De Heer TYDEMAX kan geen genoegen nemen, wat de be-
staande bijzondere normaallessen betreft, met het Koninklijk 
Besluit van Ï890 (Staatsblad n°. 34).-, dat niets geeft. Voor 
de 10 jaren overgangstijd is een andere reglementeering 
noodig. 

De Heer ROODRTYZEX -acht dit niet op den weg der Com
missie gelegen. Deze werkt voor de toekomst, niet ter herzie
ning van het bestaande. 

De Heer D E SAVORXIN LOHMAX meent, dat de Heer TYDE
MAX o]) zijn standpunt nu nog* in de Kamer kan trachten van 
den Minister een anderen bestuursmaatregel te verkrijgen. 

De Heer TYDEMAX zal beoordeel en of hij dit zal doen, maar 
wil niet 10 jaren lang dezen ongereglementeerden toestand 
der bijzondere normaallessen bestendigen. 

De VOORZITTER brengt thans in stemming' het denkbeeld 
om voor de normaallessen gedurende den overgangstijd gelijke 
eischen te stellen. 

Dit wordt verwar pen met 9 tegen 3 stemmen. 

Vóór hebben gestemd de Heeren: T E R LAAN, KETELAAR en 
TYDEMAX. 

Tegen hebben gestemd de Heeren: ROODHÜYZEX, D E BEAU
FORT, D E MEESTER, D E SAVORXIX LOHMAX, YAX DER MOLEN, 
VAX DER VOORT VAX ZIJP , NOLENS, VAN WIJNBERGEN en de 
VOORZITTER. 

De Heer TYDEMAN verlaat de vergadering. 

De Heer TER LAAN vraagt, of het nu op den weg der 
Commissie ligl om te bestendigen, dat nog* gedurende tien 
jaren wordt doorgegaan met de benoeming- van personeel bij 
de openbare normaallessen, op de wijze als dit geschiedt. 
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Moet men nu niet openbare oproeping* of een hoogere be
voegdheid vorderen? 

De VOORZITTER acht dit meer een zaak voor de Kamer. 

Arfct. iv, v, vi, De artikelen IV, V, VI en V I I worden vastgesteld. 

De VOORZITTER deelt mede, dat het Bureau nu verder deze 
aangelegenheid zal afwerken. 

Rapport van de 
lVde Subcom
missie inzake de 
opleiding van 

personeel en de 
bevoegdheden 
tot het geven 
van onderwys 
aan bewaar

scholen. 

Alsnu is aan de orde het rapport van de IVde Subcommissie 
in zake de opleiding van personeel en de bevoegdheden tot 
het geven van onderwijs aan bewaarscholen. 

De Heer D E SAVORNIX LOHMAN heeft alleen bezwaar tegen 
de Rijksbijdrage voor gemeentelijke opleidingsinrichtingen. 
Hij vreest daarvan grooter aandrang" en.opdrijving. Voor het 
bijzonder onderwijs is de quaestie onverschillig. Het is een 
financieele quaestie voor het Rijk. Of dit niedebetaalt, is voor 
beide richtingen onverschillig. Maar het is niet wenschelijk 
dat het Rijk subsidieert. 

De Heeren D E BEAUFORT en TER LAAX merken op, dat de 
bedoeling' alleen is om subsidie voor de opleiding* mogelijk 
te maken. De laatste acht dit subsidie niet alleen gewenscht, 
maar beslist noodzakelij k, als de opleiding goed worden zal; 
hij acht het voorstel der Subcommissie onvoldoende. 

De Heer D E SAVORNIX LOHMAN vestigt er nog de aandacht 
op, dat voor bewaarschoolhouders naast de onderwijzersakte 
nog' bijzondere geschiktheid wordt verlangd. 

De Heer D E BEAUFORT acht dit niet juist. 

De VOORZITTER doet hierbij opmerken, dat in alle takken 
van onderwijs hetzelfde geldt, dat aan hoogere akten een be
voegdheid voor een lageren vorm van onderwijs wordt ont
leend. 

Hij stelt voor het stuk te verwijzen naar het Bureau om 
het te verwerken met de andere tot één wetsontwerp betref
fende het bewaarschool-onderwijs. 

Aldus wordt besloten. 

De VOORZITTER geeft voorts in overweging om alle rappor-
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ten die de financieele regeling betreffen, in een volgende 
vergadering gezamenlijk te behandelen. 

De Heer D E MEESTEE, deelt mede, dat in de desbetreffende 
Subcommissie eene regeling der jaarwedden is besproken en 
volledig" uitgewerkt, maai' dat men die nu nog moet toetsen 
aan de gegevens welke men thans eerst van de schoolopzieners 
heeft ontvangen, ten einde de financieele gevolgen te ramen. 
Dan zijn er de exploitatiekosten, waarvoor een geheel nieuw 
voorstel is ontworpen op den gTondslag, dat die kosten komen 
ten laste der gemeenten, niet van het Rijk, en dat de ge
meente aan de bijzondere scholen, na afloop van elk jaar, 
voor exploitatiekosten per leerling evenveel uitkeert als zij 
per leerling der openbare school in dat jaar heeft betaald, 
zulks evenwel op te vatten cum grarw scdis, daar het natuur
lijk alleen geldt voor de exploitatie-kosten, welke de bijzon
dere school werkelijk maakt, weshalve b. v. in een gemeente, 
waar aan de openbare school sclwolbaden zijn verbonden, 
hiervoor aan de bijzondere school, die geen schoolbaden heeft, 
ook niets wordt uitgekeerd. 

De VOORZITTER meent, dat de arbeid der Subcommissie dus 
nog wel enkele weken zal duren. 

Het Grondwetsartikel zal aan de leden worden rondgedeeld 
in een voldoend aantal exemplaren om die mede te deelen 
aan de leden der eigen politieke- clubs, ter onderlinge be
spreking. 

De Heer ROODHTYZEX meent, dat die clubs daaraan weinig 
zullen hebben wanneer zij anders niets van de aanhangige 
voorstellen zien. 

De VOORZITTER: Men heeft thans méér vrijheid tot opening 
van zaken. 

De Heer ROODHUYZEN vraagt, dat thans een communiqué 
aan de bladen zal worden gegeven vanwege de Commissie, 
betreffende den stand harer werkzaamheden. 

De Heer D E MEESTBB zou dan vermeld willen zien, waarom 
de financieele regeling* nogv niet is afgewerkt. 

De VOORZITTER ondeiwerpt dit denkbeeld aan de goedkeu
ring der Commissie, die zich daarmede vereenigt. 
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De Heer KETELAAR verzoekt dat ook de voor de politieke 
clubs bestemde inededeelingen door het Bureau zullen worden 
geredigeerd. Men heeft dan allen gelijkluidende inlichtingen. 

Ook de Heer NQLENS en de VOORZITTER achten dit veiliger 
en zeer practisch. 

In dezen g*eest zal worden gehandeld. 

De VOORZITTER sluit de vergadering. 

Goedgekeurd in de vergadering van 22 October 1915. 

De Voorzitter, 
D. BOS. 
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